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Vážené a milé čtenářstvo, 

přinášíme třetí Zpravodaj tohoto roku. Co je uvnitř čísla, které 

držíte v ruce? 

V rubrice „Zprávy z obce“ shrnujeme informace z červnového a 

zářijového zasedání obecního zastupitelstva. To červnové bylo 

zásadní, neboť se vybíral projektant, se kterým budeme 

spolupracovat na tvorbě územního plánu. Vzhledem k tomu, že 

se jedná o jeden z nejdůležitějších dokumentů obce, 

doporučujeme jeho přípravu sledovat. Na zářijovém zasedání 

jsme se mimo jiné věnovali přípravám studie na stavbu nového 

obecního sálu a víceúčelového hřiště v Podmračí. Studie se 

budou projednávat v rozhovoru s veřejností. Veřejné setkání a 

diskuze s panem architektem se koná v pátek 25. 10. 2019 od 

17 hodin v obecním sále. 

 

Toto číslo by se mohlo nazvat „pejskařským“. Přinášíme 

rozhovor s panem veterinářem Michalem Šindelářem, 

podáváme zprávu o čipování psů, stejně jako zprávu o instalaci 

košů na psí exkrementy. Dále se tak jako v minulém čísle mezi 

příspěvky objevuje i téma nakládání s odpady. 

Přinášíme ohlédnutí za letními akcemi, které se v obci konaly, 

zprávy ze spolků a informace o členství Mrače v dobrovolném 

svazku obcí CHOPOS. Přečtěte si i zprávy o tom, co se v Mrači 

bude dít na podzim a začátkem zimy. 

To je ve zkratce, co píšeme my. S vydaným třetím číslem 

zpravodaje už velmi netrpělivě čekáme na zprávy od Vás. Co se 

Vám ve zpravodaji líbí? Co Vám naopak chybí? O čem byste si 

chtěli přečíst? Co by Vás zajímalo? Zkuste odpovědět alespoň 

na jednu otázku a napsat nám na adresu zpravodaje 

zpravodaj@mrac.cz . Uzávěrka příspěvků a témat dalšího čísla 

je plánována na 20. listopadu 2019. 

Těšíme se na všechny zprávy od Vás.  

Andrea Krchová 

 

 

Jak probíhalo letošní loučení s letními 

prázdninami, či Sousedské posezení se dozvíte 

uvnitř zpravodaje. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
foto: za SDH Mrač Katka Dvořáková  

                              

 

 

 

 

Rozloučení s prázdninami 
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ZPRÁVY Z OBCE 
Výpis usnesení ze 6. zasedání zastupitelstva obce Mrač konaného dne 24. 6. 2019 

Usnesení č. 1-6/2019: 

Zastupitelstvo obce souhlasí s účetní závěrkou sestavenou k 31.12.2018, která poskytuje v rozsahu skutečností věrný a poctivý 

obraz předmětu účetnictví a finanční situace obce Mrač a účetní závěrku schvaluje. 

Usnesení č. 2-6/2019: 

Zastupitelstvo obce - schvaluje závěrečný účet obce za rok 2018 bez výhrad - souhlasí s úhradou schodku z přebytku 

hospodaření minulých. 

Usnesení č. 3-6/2019: 

Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 1, kterým dochází k přesunu finančních prostředků ve výši 200 tis. Kč z 

paragrafu komunikace do paragrafu ostatní komunikace.  

Usnesení č. 4-6/2019: 

Zastupitelstvo obce schvaluje přijetí dotace ve výši 300 000,- Kč z rozpočtu Středočeského kraje a uzavření veřejnoprávní 

smlouvy o poskytnutí dotace ze Středočeského Fondu podpory dobrovolných hasičů a složek IZS. 

Usnesení č. 5-6/2019: 

Zastupitelstvo obce se vzdává předkupního práva k rekreační chatě č. ev. 140 na pozemku parc. č. 802/6 v katastrálním území 

Mrač. 

Usnesení č. 6-6/2019: 

Zastupitelstvo obce nesouhlasí se záměrem prodeje části pozemku parc. č. 802/1 v katastrálním území Mrač. 

Usnesení č. 7-6/2019: 

Zastupitelstvo obce Mrač schvaluje uzavření smlouvy na zpracování nového územního plánu s vítězem poptávkového řízení na 

zpracování veřejné zakázky s Ing. Petrem Laube, autorizovaným architektem pro územní plánování. 

Usnesení č. 8-6/2019: 

Zastupitelstvo obce Mrač schvaluje uzavření smlouvy na pořízení územního plánu se Zdeňkou Klenorovou, osobou splňující 

kvalifikační požadavky podle § 24 stavebního zákona. 

Usnesení č. 9-6/2019: 

Zastupitelstvo obce Mrač schvaluje ve smyslu ustanovení § 6 odst. (6), písmene e) stavebního zákona jako určeného zastupitele 

pro spolupráci s pořizovatelem pana Františka Zvolského, starostu obce. 

Usnesení č. 10-6/2019: 

Zastupitelstvo obce Mrač:  

1. Revokuje usnesení č.10-5/2011 ze dne 22.6.2011. (Usnesení bylo revokováno z toho důvodu, že stále platí, a aby bylo možné 

zahájit nové projednávání územního plánu, je třeba jej změnit. Viz zápis ze zasedání. Pozn. red.) 

2. Schvaluje - ve smyslu ustanovení § 6 odst. (5), písmene a) zákona č. 183(2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu, ve 

znění pozdějších předpisů (dále jen stavební zákon) rozhodnutí o pořízení nového územního plánu podle § 6 odst. (2) 

stavebního zákona Obecním úřadem Mrač, který zajistí splnění kvalifikačních požadavků pro výkon územně plánovací činnosti 

podle § 24 stavebního zákona fyzickou osobou.  

3. Bere na vědomí − informaci o výsledku výzvy k podání nabídek autorizovaných architektů na zpracování nového územního 

plánu. − informaci o výsledku výzvy k podání nabídek osob splňujících kvalifikační předpoklady podle § 24 stavebního zákona. 

 

Výpis usnesení ze 7. zasedání zastupitelstva obce Mrač konaného dne 9. 9. 2019 

1. Návrh na pořízení studie víceúčelového společenského sálu 
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ZPRÁVY Z OBCE 
Výpis usnesení ze 7. zasedání zastupitelstva obce Mrač konaného dne 9. 9. 2019 

1. Návrh na pořízení studie víceúčelového společenského sálu 

Usnesení č. 1-7/2019 Zastupitelstvo obce schvaluje pořízení studie víceúčelového společenského sálu dle předložené cenové 

nabídky ve výši 75.000 Kč bez DPH.  

2. Návrh na pořízení studie víceúčelového sportovního areálu  

Usnesení č. 2-7/2019 Zastupitelstvo obce schvaluje pořízení studie víceúčelového sportovního areálu dle předložené cenové 

nabídky.    

3. Návrh na pořízení projektové dokumentace pro vybudování chodníku v Podmračí 

Starosta předložil cenovou nabídku na vypracování projektové dokumentace pro povolení stavby chodníku v Podmračí. 

Předložená nabídka obsahuje geometrické zaměření, průzkum inž. sítí, projektovou dokumentaci s rozpočtem a projednání s 

dotčenými orgány, v celkové výši 103 500,- Kč.             

Zastupitel Stegura vznesl dotaz, zda by se neměl poptat ještě jiný projektant. Starosta proto projednávání tohoto bodu ukončil. 

4. Žádost o vybudování dětského a víceúčelového hřiště v Podmračí  

V měsíci červnu byla předána zastupitelstvu obce petice „Na podporu obnovení dětského hřiště a vybudování víceúčelového 

hřiště v Podmračí. 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí petici „Na podporu obnovení dětského hřiště a vybudování víceúčelového hřiště v 

Podmračí“. 

5. Žádost o vybudování splaškové kanalizace a opravu komunikace do lokality Hůra 

Vlastníci nemovitostí v lokalitě Hůra požádali o vybudování splaškové kanalizace do lokality Hůra, kde by byla zřízena společná 

přečerpávací jímka. Dále žádají o generální opravu obecní komunikace vedoucí od křižovatky hlavní silnice u železničního mostu 

až k nemovitosti č. ev. 365. 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí požadavek na vybudování kanalizace a opravu komunikace v lokalitě Hůra. 

6. Návrh na spolufinancování pořízení dopravního automobilu pro JSDHO 

Usnesení č. 3-7/2019 Zastupitelstvo obce schvaluje zajištění vlastních zdrojů z rozpočtu obce Mrač na spolufinancování nového 

dopravního automobilu pořizovaného v rámci programu Ministerstva vnitra a Dotace pro jednotky SDH obcí 2019.  

7. Návrh rozpočtového opatření č. 2 

Usnesení č. 4-7/2019 Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 2 dle předloženého návrhu. 

Úprava rozpočtu se týká navýšení spoluúčasti na pořízení dopravního automobilu, vypracování projektové dokumentace na 

chodník a obě studie.  

8. Žádost o bezúplatný převod komunikace na pozemcích parc. č. 169/4 a 169/5 v k. ú. Mrač 

Usnesení č. 5-7/2019 

Zastupitelstvo obce schvaluje bezúplatný převod komunikace včetně pozemků parc.č. 169/4 a 169/5 v k. ú. Mrač do vlastnictví 

obce Mrač a souhlasí s úhradou nákladů na jejich převod.  

9. Informace o plnění usnesení 

- Oprava dešťové kanalizace u viaduktu – v současné době probíhá pokládka nového potrubí. 

- Pořízení nosiče kontejnerů s hydraulickou rukou - nejnižší cena byla vysoutěžena ve výši 1 305 590 Kč včetně DPH. Na 

pořízení kontejneru bude využita dotace ve výši 800 tis. Kč. Spoluúčast obce bude zhruba 500 tis. Kč.   

Usnesení č. 6-7/2019 

Zastupitelstvo obce schvaluje pořízení traktorového nosiče kontejnerů s hydraulickou rukou od společnosti Arbo, spol.s 

r.o., Hřbitovní 757, Klatovy v ceně 1 305 590 Kč. Financování bude zajištěno z Programu obnovy venkova Středočeského 

kraje a spoluúčastí z rozpočtu obce v roce 2020. Zastupitelstvo obce pověřuje starostu k podpisu kupní smlouvy.      

 

DALŠÍ ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA SE BUDE KONAT DNE 11. LISTOPADU 2019. 
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Mrač se stala členem Dobrovolného svazku obcí CHOPOS 
 

Vážení čtenáři Mračského zpravodaje,  

byl jsem společně se starostou obce osloven vašimi redaktory, abych v krátkosti představil fungování Dobrovolného svazku 

obcí CHOPOS. Také mi byla položena otázka, která mě vždy trochu popudí. Jaké výhody bude mít Mrač z toho, že vstoupila do 

CHOPOSu? Mohl bych se také zeptat obráceně. Co bude mít CHOPOS a jeho obce z toho, že přistoupila Mrač?   

Takhle to ale nefunguje. CHOPOS letos slaví 20. výročí svého založení, což není zrovna málo. Po celou dobu jeho fungování jde 

vždy o oboustrannou spolupráci. Členství v DSO je dobrovolné a lze ho trochu připodobnit k manželství. Také si snad většina 

(jistě jsou i výjimky) snoubenců dopředu neříká, jak se jim jejich spojení vyplatí. 

CHOPOS svým členským obcím pomáhá v mnoha oblastech. Tým pracovníků DSO poskytuje rozličná poradenství, pomáhá 

s výběrem dodavatelů podle zákona o veřejných zakázkách, pomáhá obcím realizovat individuální i společné projekty. Funguje 

to ale i obráceně  - jednotlivé obce také předávají své zkušenosti. Aktuálně obec získala vstupem do DSO CHOPOS 

koordinátora sociální práce, který již několika místním občanům pomáhá řešit složité osobní situace.  

Většina služeb by se dala měřit i penězi. Členství není zadarmo, ale neslýchám od sdružených obcí, že by se jim spolupráce 

nevyplácela. Po staletí platí, že člověk má potřeby nebýt sám; pokud chce dosáhnout svých cílů, potřebuje k tomu oporu. 

Pokud chce hýbat dějinami, potřebuje k tomu masu lidí. CHOPOS nemá ambice hýbat dějinami, ale bezesporu společný 

postup 21 obcí má větší váhu, než ojedinělý pěšák v poli. Díky společnému snažení se uskutečnily stovky projektů. Aktuálně 

stavíme vodovod pro 7 obcí, stali jsme se dopravní firmou a svážíme biologicky rozložitelný odpad ze 14 obcí vlastně od teď 

z 15. Během působení CHOPOSu se v území mikroregionu postavilo či zrekonstruovalo několik škol, mateřských škol, 

sportovišť, chodníků, silnic, památek, vznikly zde zcela nové věci, např. rozhledna Špulka, kompostárny, sběrné dvory, 

spolkové domy, přírodní koupaliště atd        .  

Seznam by byl velmi dlouhý. Každoročně bilancujeme a výčet toho, co se v daném roce podaří, zveřejňujeme na našich 

webových stránkách. I ten nejmenší lokální projekt - např. slavnost, sportovní odpoledne nebo divadelní představení - přináší 

užitek nejen pořádající obci, ale i lidem z jiných koutů regionu.  

A o tom to je, nebýt sám, podělit se o své zkušenosti s druhým, poradit nebo naopak získat informace od druhého, 

realizovat projekt s dotační podporou a vše správně administrovat, tak aby nebyla ohrožena dotace, řešit společně 

problémy, které svým dopadem přesahují hranice katastru.  

V brzké době budeme společně hledat řešení třídění odpadů na území několika obcí s rozšířenou působností (ORP Benešov, 

Vlašim, Votice a Sedlčany). Skládky končí a na Benešovsku musí nezbytně vzniknout třídící linka napojená na koncového 

zpracovatele. Tím bude pravděpodobně spalovna. CHOPOS sdružuje 21 obcí, v porovnání s velikostí ORP Benešov je to více jak 

třetina území. Společný hlas tedy bude více slyšet. Věřím, že obec Mrač členstvím v DSO CHOPOS získá silného partnera pro 

řešení individuálních či společných zájmů. 

Ing. Miroslav Kratochvíl, CHOPOS , foto: chopos.cz 
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ZPRÁVY Z OBCE 
INFO PRO MAMINKY 

Cvičení miminek a maminek  

Maminky a děti od 3 měsíců do 2 let, přijďte si s námi 

zacvičit! Budeme se setkávat a sportovat pod vedením 

příjemné lektorky v tělocvičně mateřské školy MiniSvět.  

Čeká Vás fajn atmosféra plná legrace, příjemných lidí a 

zajímavých podnětů, jak cvičit s dětmi. Začínáme již 4. října. 

• Maminky a děti od 3 měsíců do 1 roku – pátek 9-10 hodin 

• Maminky a děti od 1 roku do 2 let – pátek 10-11 hodin 

Rezervace na recepci MŠ  MiniSvět tel: 602 348 255 

Text: za MŠ MiniSvět Bc.Petr Kucek  

 

VYBAVENÍ OBCE NOVÝMI ODPADKOVÝMI KOŠI NA PSÍ 

EXKREMENTY 

Jedním z měřítek kulturnosti národa je dodržování 

hygienických a estetických pravidel. Frekvence venčení psů i 

v naší obci narostla a majitelé psů, kteří sbírají po svých 

mazlíčcích exkrementy, je neměli kam odkládat.  Někteří je 

nechávali ležet.  

Z tohoto důvodu je od letošního roku naše obec postupně 

vybavována novými odpadkovými koši na psí exkrementy.  

Součástí odpadkových košů je schránka s papírovými sáčky 

pro psí exkrementy, která je instalována nad košem a která 

bude postupně doplňována. Není nutné odebírat více sáčků, 

než je v konkrétním okamžiku potřebné. 

Použití 

Sáček se oddělí zatáhnutím směrem dolů. Uvnitř sáčku je 

k dispozici rozložená kartónová lopatka, která po vytvarování 

dle vyznačených skladů slouží pro sebrání exkrementu 

ze země a jeho uložení do sáčku. Znečištěný sáček lze 

následně odložit do odpadkového koše. 

Děkujeme majitelům psů za zodpovědné využívání tohoto 

zařízení a tím i za praktickou osobní pomoc při plnění 

požadovaných nároků na celkový vzhled naší obce ze strany 

občanů i hostů.  

Text: za stavební komisi Šárka Zvolská, foto: Ondřej Lukáč 

POVINNÉ OZNAČOVÁNÍ PSŮ ČIPEM 

Od 1. ledna 2020 nabývá účinnosti novela zákona č. 

302/2017 Sb., tzv. veterinárního zákona, která stanoví, že 

povinné očkování proti vzteklině u psa je platné pouze 

v případě, že je označen mikročipem.  

Číslo mikročipu musí být zaznamenáno v dokladu o očkování 

psa (pas či očkovací průkaz). U štěňat je majitel povinen 

nechat je označit nejpozději do šesti měsíců věku, tedy 

v době prvního povinného očkování chovaného psa proti 

vzteklině. 

 

Na psa, který nebude označen čipem, bude od roku 2020 

nahlíženo jako na psa, který nemá platné očkování proti 

vzteklině. Státní veterinární správa je oprávněna udělit 

majiteli v takovém případě ve správním řízení pokutu až do 

výše 20 000 Kč.   

Výjimku z povinnosti mít zavedený mikročip mají pouze ti 

psi, kteří jsou označeni jasně čitelným tetováním, které bylo 

provedeno před datem 3. 7. 2011.  

Foto: idnes.cz  
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POVINNÉ OZNAČOVÁNí PSŮ ČIPEM 

Pokračování ze strany 5 

Důvodů, proč je zaváděno povinné čipování psů, je celá řada. Mělo by jednak usnadnit zjištění identity psa v případě potřeby 

kontrolních orgánů. Dále by mělo umožnit účinnější sledování chovů psů a kontrolu dodržování stanovených pravidel a 

předpisů. Zde je cíleno zejména na sledování problematických chovů velkého množství zvířat, tzv. množírny. Čip také umožní 

kontrolu psa z hlediska veterinárních i finančních předpisů v případech, kdy je pes prodáván prostřednictvím obchodníka.  Díky 

čipu půjde snáze prokázat vlastnictví psa v případech jeho krádeže i v případech, kdy pes způsobí škodu a je potřeba zjistit 

odpovědnou osobu. Rovněž návrat očipovaného zatoulaného zvířete k jeho majiteli bude jistě o dost jednodušší. To především 

za předpokladu, že se ho majitel rozhodne zaevidovat v některém z registrů. 

Kdo a jak označení psa mikročipem provádí? Označení provádějí soukromí veterináři registrovaní u Komory veterinárních 

lékařů ČR. Jedná se o jednorázový úkon srovnatelný s injekční aplikací, při kterém je mikročip o délce cca 1 cm sterilně 

aplikován pomocí jehly do podkoží psa. Obal mikročipu je vyroben z biokompatibilních materiálů tak, aby zvířeti nevadil. Cena 

mikročipu se pohybuje mezi cca 120 až 450 Kč dle jeho typu. Další částku si veterinární lékaři účtují za jeho zavedení, a to 

podle svých ceníků. Jak však uvádí ústřední ředitel Státní veterinární správy Zbyněk Semerád na internetové stránce Státní 

veterinární správy: „Chápeme, že nová povinnost přinese sice jednorázovou administrativní a finanční zátěž pro chovatele ve 

výši stovek korun, nicméně její přínosy by měly být dle našeho očekávání výrazně vyšší“. 

O několik odpovědí a postřehů z praxe týkajících se dané problematiky jsme požádali veterinárního lékaře pana 

MVDr. Michala Šindeláře, který zde v Mrači provozuje veterinární praxi.  

Máte představu, jaká část Vašich klientů (majitelů psa) již nechala své zvíře označit čipem?  

Většina našich klientů své psy již čipované má, a to často už od štěňat .   

Je nutné se na zákrok označení čipem objednat?  

Zákrok lze vyřídit bez čekání v rámci běžné návštěvy. 

Jak dlouho zákrok trvá? Může po jeho provedení pes sám po svých odejít z ordinace? 

Pokud jde o zákrok, jedná se o vpich jehly do podkoží, tedy skoro bezbolestný proces trvající několik vteřin, který je 

srovnatelný s očkováním psů. Zdravotně to psa nijak neovlivňuje.  

Je třeba po jeho provedení dodržovat u psa nějaká zdravotní omezení? 

Z toho vyplývá, že nejsou nutná žádná opatření. Jen doporučuji v  průběhu dvou až tří týdnů po zákroku zkontrolovat 

místo vpichu (levá strana krku) kvůli případné imunitní reakci. Tělo by mohlo odmítnout čip jako cizí těleso, to se ale  

stává v méně jak jednom promile případů. 

 Pan Šindelář dále ještě uvedl, že v souvislosti s označováním psů čipem jim delší dobu, než zákrok samotný zabere vyplňování 

povinných formulářů. Pokud jde o typ mikročipu, doporučuje majitelům psů, aby k aplikaci nevybírali ty nejlevnější čipy, 

protože není jisté, zda tento čip nebude cestovat po těle z místa aplikace kamkoliv jinam. V ordinaci je raději nepoužívají.  

Objevují se však názory, že nová právní úprava obsahuje mezery. A to především v boji proti tzv. množírnám, které v praxi 

nebudou novou povinností příliš zasaženy. A to z toho důvodu, že chovatelům postačí prodat štěňata před dosažením šestého 

měsíce věku a splnění povinnosti nechat psy očipovat už bude na jejich nových majitelích. Proti tzv. množírnám je nicméně 

zaměřena plánovaná novela zákona na ochranu zvířat, kterou připravuje vláda a která by mohla zajistit účinnější postih. Další 

nedostatek, resp. nedotažení úpravy čipování psů, je spatřován v tom, že nezavádí žádný plošný celostátní registr psů, kde by 

je bylo možné evidovat na základě čísla mikročipu, a tak plně využít jeho přínosů. Možnost stanovit povinnost evidence psů 

však mají obce jimi vydanou obecně závaznou vyhláškou. Existuje rovněž řada dobrovolných registrů čipovaných zvířat na 

území České republiky. Majitelé psů tak mohou zvážit, zda v nich nechat psa evidovat. Registrace je většinou bezplatná, záleží 

však na typu čipu.  

Informace k povinnému označování psů čipem jsou k dispozici na internetové stránce Státní veterinární správy: 

http://www.svscr.cz/  

Připravila: Věra Pilátová 
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PROČ TŘÍDIT ODPAD 

Vyhazovat nepotřebné věci na zem bychom v přírodě v žádném případě neměli. Nejenže příroda plná odpadků nevypadá 
dobře z estetického hlediska, ale do půdy se často v průběhu jejich rozkladu mohou uvolňovat toxické látky! Rozhodně je tedy 
lepší odpad třídit a vyhazovat. 

Právě s ohledem na dobu rozkladu se jednotlivé látky velice liší. Podívejme se tedy na to, jak dlouho se nejběžněji používané 
materiály rozkládají v přírodním prostředí. Předně však musíme zdůraznit, že stejné výrobky se mohou v různých podmínkách 
rozkládat různou dobu, a to v závislosti na přístupu kyslíku nebo na vlhkosti či množství slunečního světla. Každopádně se 
někdy může jednat až o tisíce let! Naše děti nás tedy rozhodně nepochválí. 

• Zbytky ovoce. Doba rozkladu ohryzků od 
jablek či slupek od banánů je velmi krátká, 
neboť se pohybuje od několika týdnů do 
několika měsíců, ačkoli taková slupka od 
pomeranče se může rozkládat až jeden 
rok. 

• Papír. Rovněž papírové odpadky jsou 
biologického původu. Proto se většina 
z nich, jako např. papírové kapesníky, 
noviny či časopisy, obvykle rozloží za 
několik měsíců. 

• Žvýkačka. Odhodit malou žvýkačku na 
zem se může zdát jako bezvýznamné, 
rozkládat se ovšem bude 5 i více let. 

• Cigaretové filtry. Kuřáci často odhazují 
nedopalky na zem. Ty se ale mohou 
rozkládat i několik desítek let. 

• Hliníkové plechovky. Vyhazovat tyto 
nápojové obaly do přírody rozhodně 
nedoporučujeme. Nejenže se budou 
rozkládat 200 až 500 let, ale může rovněž 
dojít k poranění lidí a zvířat. 

• Baterie. Ty se stejně jako plechovky 
rozkládají 200 až 500 let, nicméně v jejich 
případě existuje ještě větší riziko než je 
poranění. Uvolňují se z nich totiž 
nebezpečné látky! 

• Pneumatiky. Do volné přírody rozhodně nepatří ani pneumatiky. Jejich rozklad totiž trvá stovky 
let. 

• Plastové výrobky. Už výroba plastů je velkou zátěží pro životní prostředí a navíc obsahují 
nebezpečné látky. Doba jejich rozkladu se ještě k tomu pohybuje v řádech stovek let (např. PET 
láhve či plastové tašky), přičemž u polystyrenu se odhaduje až na tisíce let, ale rozložit se nemusí 
nikdy. 

• Sklo. Také u skleněných výrobků lze dobu rozkladu pouze odhadovat. Ač některé „optimistické“ 
předpoklady hovoří o třech tisících letech, opět existuje možnost, že se tento materiál nerozloží 
nikdy. 

Připravila: za stavební komisi Šárka Zvolská 

Foto: https://ct24.ceskatelevize.cz 

 

ZPRÁVY Z OBCE 
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SOUSEDSKÉ POSEZENÍ NA NÁVSI 
Rok se s rokem sešel a na mračské návsi se v sobotu 15. 6. 2019 sešlo plno domácích i přespolních, aby si společně zazpívali 

s dechovým orchestrem Vranovanka či zatancovali při večerní zábavě v rytmu kapely UNIGENA. 

Odpolední dětské představení překazila dešťová přeháňka, ale některým přítomným to zábavu nepokazilo. Vytrvalci seděli dál 

ve stanech a pochutnávali si na pečených makrelách, guláši či klobásce. Návštěvníci se také zastavili v kavárničce na sladkém 

občerstvení, které připravily členky místního Svazu žen ve spolupráci se 

Sdružením zdravotně postižených. Velkou pomocí při celé akci byli 

členové našeho Sboru dobrovolných hasičů. 

Celým odpoledním programem provázel pan Zdeněk Podhůrský, který 

neplánovaně zahrál na kytaru   a zazpíval. Před úřadem si děti mohly 

pohrát, něco si vytvořit či namalovat ve tvořivé dílničce. Myslivecký 

spolek měl pro děti připravenou poznávací soutěž o přírodě.  

Všechny mrzelo, že kapela UNIGENA ukončila ve 22:00 hodin z důvodu 

nepřízně počasí zábavu.  

Doufáme, že příští rok si vše vynahradíme!!! 

Děkujeme za organizaci a pomoc všem dobrovolníkům, hlavně Sboru dobrovolných hasičů, Svazu žen, Sdružení zdravotně 

postižených, Mysliveckému spolku a Sportovnímu klubu. 

   Text: kulturní komise, foto: Veronika Pilařová 

STALO SE 
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REZIDENCE SLUNCE JIŽ TÉMĚŘ DVA ROKY V MRAČI 

Rezidence Slunce vznikla jako alternativa k domovům pro 

seniory nebo domovům s pečovatelskou službou. Je místem, 

které respektuje požadavky seniorů a naplňuje jejich potřeby. 

Nabízí bezbariérové bydlení pro pohodlný život. Poskytuje 

profesionální služby s osobním přístupem ke každému 

z obyvatel. Své dveře otevřela začátkem roku 2018 a do roka 

byla plně obsazena. K dnešnímu dni se 18 obyvatel přihlásilo 

v Mrači k trvalému pobytu. I přesto se ale stále setkáváme 

s nevědomím veřejnosti o poslání Rezidence. 

Naším cílem je vytvářet chytré bydlení, které usnadní život a 

neomezí osobní svobodu našich obyvatel. 

Rádi bychom se také začlenili do místní komunity, aby se 

obyvatelé Rezidence cítili v Mrači skutečně jako doma. Jsme 

otevřeni každé spolupráci, která povede k prospěchu nejen 

Rezidence, ale i mračské komunity.  

Velmi si vážíme počínající spolupráce se Svazem žen, kterou 

považujeme za první krok k tomu, aby se Rezidence Slunce 

stala opravdovou součástí obce. Nebojte se nás oslovit, 

nebojte se přijít. Těšíme se na Vaše náměty a další společně 

strávené chvíle. 

S úctou k seniorům 

Text a foto: Oldřich Kumprecht, provozovatel Rezidence Slunce  
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ROZLOUČENÍ S PRÁZDNINAMI 

V sobotu 31. 8. 2019 jsme uspořádali společně s obcí akci 

pro děti „Rozloučení s prázdninami“. Počasí nám vyšlo na 

jedničku. Pro děti jsme připravili řadu soutěží – střelba ze 

vzduchovky, skákání v pytli, stříkání na plechovky, 

rozhození hadice na kuželky, chůdy, lanový žebřík nebo 

sjezd lanovkou. Po absolvování všech soutěží děti obdržely 

tašku plnou dobrot. V hasičské zbrojnici na ně pak čekalo 

občerstvení.       

Text: za SDH Mrač Katka Dvořáková 

CO NOVÉHO U SDRUŽENÍ ZDRAVOTNĚ POSTIŽENÝCH? 

Dne 13. června 2019 jsme absolvovali prohlídku Poslanecké 

sněmovny Parlamentu České republiky. Prohlídka se všem 

zúčastněným líbila. V roce 2020 plánujeme prohlídku 

opakovat pro ty, kteří se jí tentokrát nemohli zúčastnit. 

Dne 28. července 2019 jsme vykonali brigádu při závodech 

Mistrovství zóny střední Evropy Autocross v Poříčí nad 

Sázavou na Homolce, kde jsme vypomáhali s úklidem i 

hlídáním parkoviště. 

Co nás čeká? 

Dne 28. září 2019 plánujeme brigádu při 19. ročníku MTB 

závodu Mahacup v Čerčanech (závodu horských kol, pozn. 

red.). Trasa s názvem MAHACUP Re-born je dlouhá 50 

kilometrů, má převýšení 1980 metrů a startuje se na ní 

v 10:30 hodin. Součástí akce je i speciální noční běžecký 

závod Po stopách Mahacupu odehrávající se na svazích 

Čerčanského Chlumu. 

V měsících září a říjen máme v plánu uskutečnit výlet do 

Bechyně a dále výlet do Prahy, kde navštívíme Národní 

muzeum. 

Dne 9. listopadu 2019 od 13:30 hodin pak pořádáme pro 

naše členy Mikulášskou zábavu s hudbou a tombolou. 

Text a foto: za Sdružení zdravotně postižených Anna Veselá 
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Z MRAČSKÉ KRONIKY 

Blíží se oslavy 17. listopadu, letos slavíme 30. výročí dní, kdy se vlády začala ujímat demokracie a byla u konce 

vláda socialistického režimu. Přinášíme záznam z kroniky Mrače, abychom vám přiblížili, co se v Mrači dělo 

v památném roce 1989 a jak se světové události promítaly do života v naší obci.  

V prvním záznamu v úvodu roku popisuje autorka kroniky neobvykle teplé počasí a přírodu, která se rychle probouzí po 

zimě. V lednu se odehrály tradiční myslivecký a hasičský ples. Kronika přináší přesnou zprávu o tom, kolik a jaké ceny bylo 

možné vyhrát v tombole. Na mysliveckém plese bylo možné vyhrát 120 cen, včetně bažantích slepic či kohoutů. Na plese 

hasičském „hrála hudba Josefa Hotového, která dokáže rozproudit krev tanečníků“, píše se v kronice v lednu roku 1989.  

Dále rok 1989 probíhal klidně, v obci se konaly tradiční schůze, setkání a výročí. Zápis ze 16. listopadu uvádí, že „se konala 

výroční členská schůze ZO ČSŽ, kde byla hodnocena práce a aktivita žen. 17. listopad ohromil svět – v Praze vypukla „něžná“ 

revoluce.“ 

Zajímavostí tohoto roku je, že 23. listopadu bylo naší paní kronikářce Marii Fialové uděleno čestné uznání za rozvoj kultury 

v okrese Benešov.  

Neopomenutelnou událostí nadcházející zimy bylo svatořečení Anežky Přemyslovny. „25. listopadu se konala v katedrále 

svatého Víta v Praze na Hradčanech slavnostní mše na počest nedávného svatořečení Anežky Přemyslovny, které se konalo 

12. listopadu ve Vatikánu a jehož se zúčastnilo na deset tisíc lidí z Československa. Jednotlivci byli i z naší farnosti…“  

„2. prosince byla v místním pohostinství dětská merenda, kterou uspořádal Český svaz žen, Dohlížecí výbor Jednota a Český 

červený kříž v obci. Průběžně se pracovalo na akci „Z“ – čp. 14 Ach, ty dodělávky! 

Vánoce byly bez sněhu, bez ledu, ale prožívané ve zvláštní revoluční atmosféře. Bylo co jíst, bylo co pít, už nebyl strach. I 

stromek na Průhoně zářil.  

25. prosince se vypravili turisté na Chlum. Vánoční vycházka se vydařila. Děti měly 12 dní zimních prázdnin, dospělí horlivě 

sledovali televizi. Bylo co! 

29. prosince se konala volba prezidenta republiky. Stal se jím pan Václav Havel. 31. prosinec – Silvestr probíhal u nás 

normálně, ale v Praze na Václavském náměstí se tančilo a zpívalo až do rána.“  

Paní kronikářka popisuje politické události, které ovlivnily další vývoj Československa. Mimo jiné, že nejkrásnějším dárkem 

k Vánocům byla demokracie: „Najednou se objevovaly letáky a co hlavně – lidé se přestali bát nejen je vylepovat, ale beze 

strachu je i číst. A tak jedni vylepovali, jiní zase strhávali. Bylo to vzrušující. Tak vznikla revoluce, která dostala název: něžná, 

sametová, vlídná, klidná i dětská. Následoval rychlý spád událostí, které se pokusím zde zaznamenat. Opisuji ze 

Zemědělských novin, které budou součástí dokumentace.“ 

A tak si díky pečlivě vedené kronice můžete v místní kronice přečíst, jak denní tisk v roce 1989 informoval o revolučním dění, 

nebo můžete přijít na Sametové vyprávění s paní kronikářkou Marií Fialovou a paní knihovnicí Zdeňkou Šedivou, které se 

koná 17. listopadu v sále OÚ Mrač, a na němž budou pamětníci vzpomínat na to, jak osudné chvíle, významné pro celou 

společnost, prožívali v běžném chodu každodenních povinností. 

Článek z kroniky zpracovala Andrea Krchová, foto: wikipedia.org 
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DOPADY KŮROVCOVÉ KALAMITY 

Více či méně na celém území naší země malý brouček - lýkožrout smrkový - a další příbuzné druhy 

zcela mění ráz krajiny. Místa, která jsme celý svůj život znali jako hluboké a zelené lesy, se 

postupně mění ve smutné sloupoví mrtvých kmenů a časem i na paseky někde porostlé 

nepropustnou buření, jinde již osázené malými stromky. 

Kalamita se tak stala celospolečenským problémem. Na různých úrovních se koná řada seminářů, debat a exkurzí. Je pěkné, že 

si umíme problém vždy rozebrat, diskutovat o něm a hledat možné varianty řešení pro další existenci lesních porostů na 

našem území. Pomiňme důvody, které ke kůrovcové kalamitě vedly, a diskuze o tom, kdo všechno za ni může. Rozsáhlé 

kalamity, které zapříčinily různé faktory, se v historii lesů v naší zemi objevují poměrně často a pravidelně. Zasažené oblasti 

byly obvykle rozsahem menší, přesto minimálně v posledních několika stoletích značně ovlivňovaly území, kde k nim došlo. 

Bez zajímavosti není, jak naši předkové dokázali tyto nepříznivé události využít k obrovskému rozvoji celých regionů. V 

kalamitou postižených oblastech vznikaly např. sklářské hutě, které potřebovaly kromě dřeva na tavení také dělníky a sklářské 

mistry. Do postižených regionů přišlo množství lidí, kteří přinesli další rozvoj navazujících řemesel, infrastruktury a služeb. 

Později při dalších kalamitách např. přebytek dřeva vedl k posílení stávajících a vzniku nových pil, vybudovaly se železnice, 

jejichž trasy slouží leckde dodnes. Do regionů přicházeli lidé také z důvodu nabídky práce v lese. 

Dnes tu tedy máme kalamitu kůrovcovou a obrovské množství kubíků 

kůrovcem poškozeného dřeva. Na rozdíl od našich předků zcela 

promarňujeme šanci, jak využít nepříznivou situaci ve prospěch venkova 

a celé naší země.  Velkým problémem se zdá být fakt, že se vytěžené 

dřevo nestává surovinou pro rozvoj navazujících oborů. Bohužel se často 

prodává za nízkou cenu a obvykle končí bez jakéhokoli zpracování v 

zahraničí, dokonce až v Číně. Desítky let práce lesníků, kteří vychovali les 

od kultury až po kmenovinu, tak přichází vniveč. Přitom by přebytek 

dřevní hmoty mohl nastartovat vznik drobného podnikání v nejvíce 

postižených regionech. Pokud by stát výrazněji podpořil pořízení 

mobilních odkorňovačů, kmenových pil a vybavení pro následné 

zpracování dřeva. Zpracované dřevo by potom mohlo být uchováno do 

dalších let, kdy nám bude naopak smrkové dřevo chybět. 

 Obec Mrač hospodaří v rámci svazku obcí Obecní lesy Benešovska na 127 hektarech lesa, který je historicky v jejím 

vlastnictví. Kůrovcová kalamita zasáhla naše lesy také. Krajina v okolí obce se mění, v lesích je spousty vykácených pasek. 

Problémem je napadené dřevo včas vytěžit, protože v současné době je nedostatek pracovní síly, chybí i stroje, které si svazek 

najímá, protože práce je mnoho i v jiných regionech. Problémem je dřevo prodat. Pokud se to podaří, výkupní ceny jsou velmi 

nízké. Proplácení faktur se neúměrně prodlužuje. Kůrovec navíc často napadá i mladé porosty, zde je finanční zisk téměř 

nulový. Finanční náklady ale stoupají při vysazování vzniklých pasek. Výrazně se zvýšily ceny sazenic i ostatní náklady. Situace 

je vážná. Našemu lesnímu hospodáři nastalá situace vhání slzy do očí. 

 Zatím nekončící kalamita začíná a bude mít vliv na rovnováhu celého ekosystému, protože lesy již dnes zadržují mnohem 

méně vody, ta se z krajiny rychleji odpařuje. Přitom srážkový deficit je v krajině již v současné době velký. Sucho je také 

hlavním důvodem snížení obranyschopnosti lesních porostů proti škůdcům. Smrky např. běžně kvetou jednou za 7 let. V 

posledních letech kvetou každým rokem, protože cítí svůj konec. Tím se ještě více oslabují. Je možné, že si vzniklé škody 

všichni neuvědomují, ale dopady kůrovcové kalamity jsou pro všechny vlastníky lesů, ale i ostatní, kteří jsou spjati s přírodou, 

šokující a depresivní.  

Připravil: František Zvolský, starosta obce 

Zdroj: SEDLÁČEK, J., Kůrovcová kalamita může být i výzvou pro rozvoj venkova,  

SMSKA Zpravodaj Sdružení místních samospráv České republiky, Zlín: SMS ČR, 2019, č. 7 

foto: silvarium.cz 
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Advent v Mrači 
Na co se můžete na začátku adventu těšit? O prvním adventním víkendu, který letos připadá na sobotu 30. listopadu a neděli 

1. prosince, se v Mrači bude konat hned několik akcí. Všechny spojuje jedno – vánoční atmosféra. Proto budete-li se chtít 

příjemně vánočně naladit, rozhodně na některou z nich, ale nejlépe na všechny níže zmíněné, zavítejte.  

Již od čtvrtka 28. listopadu 2019 začne v hasičské zbrojnici v prvním patře Vánoční bazar pro děti a dospělé. Čtvrtek a pátek 

jsou vyhrazeny pro příjem věcí k prodeji. V sobotu a neděli pak bude probíhat prodej věcí a pro návštěvníky bude připraveno i 

něco dobrého na zub. Vezměte s sebou především děti, protože právě pro ně bude v těchto dnech v rámci Vánočního bazaru 

připravena tvořivá dílna, kde si budou moci vlastnoručně vytvořit vánočně laděné výrobky. V pondělí 2. prosince pak dojde na 

výdej věcí a výtěžku z prodaných kusů prodávajícím.  

V sobotu 30. listopadu bude od 9 do 13 hodin v sále obecního úřadu probíhat společné vití 

adventních věnců. Na tuto již tradiční adventní akci je nutné se předem přihlásit kvůli zajištění 

dostatečného množství materiálu. Kontakt: andrea.krchova@gmail.com, tel: 777 231 668. 

V neděli 1. prosince vpodvečer se můžete zúčastnit slavnostního rozsvícení betléma a vánočního 

stromu na mračské návsi. Zazpíváme si adventní písně a děti mohou okrášlit vánoční strom ozdobami vyrobenými na 

Vánočním bazaru.  

Na samotný závěr adventu – tedy na Štědrý den – se bude jako obvykle konat od 14 hodin Vánoční setkání na mračské návsi. 

O něm už ale více v prosincovém vydání Mračského zpravodaje.   

Připravila: Věra Pilátová, foto: pixabay.com  

 

 

KALENDÁRIUM  
 

 

 

STANE SE 

          Znáte přesné datum letošního adventu? Neděle 1.prosince – úterý 24.prosince. 


